                Recommendations for the Report №4
“Baikal-GVD: Deep-Underwater  Neutrino Telescope: Status and Results”



As follows from the report, the scientific team is successfully implementing the planned works for the development of the Baikal-GVD installation and bringing the working volume of this detector to ~0.5 cubic km in 2025 and to ~1.0 cubic km by 2030. At the same time, the previously installed detector clusters continue to collect information, the flow of which increases gradually every year with the commissioning of new underwater sections installed from the ice during the winter-spring expedition period. The cumulative data set accumulated over the period from spring 2018 to spring 2024 actually doubled the exposure, which amounted to approximately 27 years of operation of a single cluster. A global fit of this data was performed to extract information about the astrophysical neutrino flux. The obtained power spectrum index γ = 2.58 ± 0 .30 and the normalization of the astrophysical flux φ = 3.04 for each neutrino flavor at 100 TeV are in good agreement with previous measurements obtained with the IceCube telescope. For the first time, the Baikal-GVD results independently confirm IceCube's observation of an astrophysical diffuse neutrino flux with the 5σ significance. 

I believe that the scientific team is successfully coping with the implementation of the construction and scientific plan, and I invite the PAC members to approve their work and recommend to the JINR Directorate continue to actively support this remarkable project.
Valery V. Kuzminov

Как следует из доклада, научный коллектив успешно выполняет намеченные планы по развитию установки Baikal-GVD и доведению рабочего объёма этого детектора  до ~0.5 куб. км в 2025 году и до ~1.0 куб. км к 2030 году. При этом установленные ранее кластеры детектора продолжают набор информации, поток которой ежегодно ступенчато увеличивается с введением в строй новых подводных секций, устанавливаемых со льда в зимне-весенний экспедиционный период. Совокупный набор данных, накопленный за период с весны 2018 по весну 2024 года, фактически удвоил экспозицию, которая составила примерно 27 лет работы одного кластера. Был произведен глобальный фит этих данных, чтобы извлечь информацию об астрофизическом потоке нейтрино. Полученные индекс степенного спектра γ = 2.58 ± 0 .30 и нормировка астрофизического потока для каждого нейтринного аромата при 100 ТэВ φ = 3.04, хорошо согласуются с предыдущими измерениями, полученными на телескопе IceCube. Результаты Baikal-GVD впервые независимо подтверждают наблюдение IceCube астрофизического диффузного потока нейтрино со значимостью в 5σ.

Считаю, что научный коллектив успешно справляется с выполнением строительного и научного плана и предлагаю членам PAC одобрить их работу и рекомендовать дирекции ОИЯИ продолжить оказывать активную  поддержку этому замечательному проекту.

